
Seimo rinkimuose dalyvaujančių politinių partijų pateikti 

atsakymai į „Transparency International“ Lietuvos 

skyriaus klausimyną 2024 m. rugsėjo 30 d. – spalio 8 d.  

 

Demokratų sąjunga „Vardan Lietuvos“ 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Korupcijos pateisinimas, korupcijos sąvokos painiojimas su lobizmu, politiniu aktyvumu, teismų 

sistemos problemos. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Ambicija Lietuvai – valstybė be korupcijos, kurioje gerbiamos žmonių teisės, lyčių lygybė, kurioje visi 

yra saugūs ir turi teisę į prieinamą teisinę gynybą, apsaugą bei teisingumą, nepriklausomai nuo 

socialinės, finansinės padėties, gyvenamosios vietos ar pareigų. Skaidrinsime ir efektyvinsime 

teisėtvarkos ir teisėsaugos institucijų sistemą, tobulinsime jų tarpusavio bendravimą ir 

bendradarbiavimą. Diegsime efektyvius išorinės ir vidinės kontrolės mechanizmus. Daug efektyviau 

spręsime problemas, susijusias su ikiteisminių tyrimų (ne)pradėjimu, taip didindami piliečių pasitikėjimą 

teisėsaugos institucijomis. Kovosime su korupcija, įtvirtindami atsakomybės už korupcinius 

nusikaltimus neišvengiamumą, griežtindami atsakomybę ir bausmes bei ilgindami tokių nusikaltimų 

senaties terminus. Visas stambios korupcijos bylas arba bylas, kuriose padaryta didelė žala viešajam 

interesui, tirs ypatingas prokuratūros skyrius. Atkursime visuomenės pasitikėjimą Lietuvos teismų 

sistema, didinsime teismų sistemos atvirumą. Įteisinsime teismo tarėjų institutą bei skatinsime bylų 

rotaciją tarp teismų. Tobulinsime teisėjų atrankos bei karjeros procedūras, kelsime visų teismų 

personalo profesinę kompetenciją, gerinsime jų darbo ir veiklos sąlygas. Stiprinsime antstolių kontrolę. 

Stiprinsime generalinės prokuratūros veiklą bei užtikrinsime jos parlamentinę kontrolę. Generalinis 

prokuroras kasmet teiks Seimui prokuratūros veiklos ataskaitą. Nustatysime, kad bylas, kuriose 

padaryta didelė žala viešajam interesui, ir bylas dėl stambios korupcijos tirtų ypatingasis prokuroras. 

Užtikrindami efektyvią kriminalinės žvalgybos subjektų kontrolę, ypatingą dėmesį skirsime asmens 

teisių ir laisvių bei privataus gyvenimo apsaugai. Sieksime, kad kriminalinės žvalgybos metodai būtų 

taikomi laikantis proporcingumo kriterijų, optimizuosime kriminalinės žvalgybos subjektų skaičių, 

siekiant racionaliai bei efektyviai panaudoti turimus valstybės išteklius. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

LIetuvos institucijos reaguoja į viešojoje erdvėje kylančius klausimus, pvz. nelegalūs miško kirtimai yra 

tiriami.  

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

https://www.demokratai.lt/Files/user/Valdybos%20sprendimas%20d%C4%97l%20%20Nepriekastingo

s%20reputacijos%20kriterij%C5%B3.pdf 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 



„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Partija svarstė visas situacijas, nemažai politikų pasitraukė iš partijos, mes teikėme siūlymus kaip 

reglamentuoti politikų kanceliarines išlaidas. 

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Kovos su korupcija ir pilietinio švietimo. Daugiau mūsų programoje skyriuje: 

https://www.demokratai.lt/Assets/Web/Demokratu-programos-gaires-2024_07_11%20-RED.pdf 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Didesnio piliečių masinio dalyvavimo politiniame procese (partijose, rinkimų stebėjime). Pvz. mes 

teikėme pataisą, kurią priėmė Seimas, kuri numato, kad darbo rinkimų komisijose pajamos 

neįskaitomos į žmogaus pajamas ir dėl to neprarandama kompensacijų, pensijų. Taip skatiname 

mažesnes galimybes turinčių žmonių įsitraukimą į politiką.  



Laisvės partija 

 
1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

1. Kyšininkavimas sveikatos apsaugos sistemoje. 2. Politinis nepotizmas savivaldybių institucijose ir 

joms pavaldžiose įstaigose. 3. Duomenų ir naujausių technologijų potencialo neišnaudojimas siekiant 

įvertinti ir numatyti didžiausios korupcinės rizikos sritis.  

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Sveikatos apsaugos sistemoje įvesime vakarietiškus standartus įstaigų valdyme sumažindami 

direktorių galią ir sukurdami profesionalias valdybas, kurių nariai privalėtų turėti kompetencijas 

atitinkamose srityse, taip pat didinsime sveikatos apsaugos darbuotojų, ypač slaugytojų, atlyginimus. 

Kelsime tikslus, kad sveikatos įstaigos proaktyviai veiktų siekdamos išsiaiškinti pacientų bei medikų 

grįžtamąjį ryšį ne tik apklausų, bet ir, pvz., fokus grupių priemonėmis bei imtis veiksmų atsižvelgiant į 

gautus rezultatus. Nepotizmas savivaldos institucijose ir pavaldžiose įstaigose. Pradėsime nuo 

gausesnio duomenų atvėrimo ir pažangių praktikų valstybės valdomų įmonių valdyme perkėlimo į 

savivaldybių valdomas įmones, kurių šiuo metu yra 232. Sieksime visiškai depolitizuoti šias įmones, 

užtikrinti, kad jų vadovų konkursai būtų realūs ir skaidrūs, pritraukiantys profesionalius vadovus.  

Duomenų ir technologijų potencialo neišnaudojimas. Iš esamų valstybės institucijų konsoliduosime 

funkcijas ir Vyriausybėje sukursime Skaitmeninės transformacijos biurą, kuriam bus pavesta 

konsoliduoti skaitmeninių inovacijų formavimo politiką, prižiūrėti ir koordinuoti didelės apimties IT 

sistemų ir inovacijų, taip pat ir dirbtinio intelekto technologijų diegimą viešajame sektoriuje, visiškai 

išnaudoti skaitmenizacijos teikiamas galimybes gerinti paslaugų skaidrumą ir kokybę žmonėms. Be to, 

valstybės informacinius išteklius visiškai integruosime į vieningą informacinę sistemą – duomenų ežerą, 

kad operatyviai dalintumėmės duomenimis su visuomene, įtrauktume daugiau jų analizės į sprendimų 

priėmimą.  

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Susisiekimo ministerijos inicijuota kelių finansavimo išskaidrinimo reforma – Kelių priežiūros ir plėtros 

programa. Pagal ją nuo 2022 m. Lietuvos keliams finansuoti taikoma nauja, aiškesniais kriterijais ir 

ilgalaikiu planavimu pagrįsta finansavimo sistema. Iki tol kelių finansavimas iš esmės priklausydavo 

politinių ir susitarimų Seime, nesant tikslių kriterijų.   

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Laisvės partijos Etikos ir skaidrumo kodeksas: https://laisvespartija.lt/wp-

content/uploads/2024/04/LAISVES-PARTIJOS-ETIKOS-IR-SKAIDRUMO-KODEKSAS.pdf  

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Buvo priimtas sprendimas viešinti visų Laisvės partijos Seime narių parlamentines išlaidas partijos 

interneto svetainėje. Jos pasiekiamos čia: https://laisvespartija.lt/dokumentai/  

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 



 

Tai kompleksiška ir sudėtinga problema, kuriai būtini tiek instituciniai, tiek kultūriniai visuomenės 

pokyčiai. Nemažoje dalyje institucijų jau šiandien egzistuoja antikorupcinei prevencijai reikalingos 

tvarkos, tačiau jų įgyvendinimas dažnai formalus, apsiriboja informacijos paskelbimu internete, trūksta 

proaktyvaus darbuotojų ir vadovų įsitraukimo bei suvokimo, kad antikorupcinė darbotvarkė yra svarbi.  

Turime didinti antikorupcinį visuomenės švietimą formuojant požiūrį, kad korupcija negali būti 

suderinama su demokratijos ir laisvojo pasaulio vertybėmis. Rusija ir kiti autoritariniai režimai dažnai 

pasitelkia korupciją kaip įrankį destabilizuoti vakarietiškas visuomenes, todėl į korupcijos reiškinį turime 

žiūrėti kaip į grėsmę nacionaliniam saugumui.  Būtina skirti daugiau dėmesio antikorupcinei politikai 

keliant tikslus institucijų vadovams proaktyviai domėtis aptarnaujamų žmonių bei darbuotojų patirtimis 

ir atsižvelgti į grįžtamąjį ryšį, taip pat gerinti darbo sąlygas viešajame sektoriuje, tęsti valstybės tarnybos 

reformoje užsibrėžtus tikslus pritraukti į valstybės ir savivaldos institucijas daugiau aukštos kvalifikacijos 

vadovų ir specialistų.  

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Turime suteikti žmonėms kuo daugiau galimybių įsitraukti į sprendimų priėmimą, suteikti platesnę 

prieigą prie atvirųjų duomenų. Savivaldos, švietimo įstaigų lygmenyje būtina plėsti dalyvaujamojo 

biudžeto praktikas. Taip pat visuose lygmenyse į sprendimų priėmimą turime įtraukti kuo daugiau 

socialinių partnerių ir nevyriausybinių organizacijų. Vykdant strategines reformas, pvz., švietimo 

sektoriuje, jas reikia ne nuleisti iš viršaus, bet subrandinti tarp tos bendruomenės dalyvių vykdant 

atitinkamus pilotinius projektus, atskiroms įstaigoms leidžiant daugiau eksperimentuoti ir 

bendradarbiauti su visuomenės atstovais. Galiausiai viešajame sektoriuje diegiamuose 

skaitmeniniuose sprendimuose būtina skirti deramą dėmesį vartotojo sąsajos funkcionalumui ir 

paprastumui, lengvai sąveikai su kitų institucijų sistemomis. 

  



Liberalų sąjūdis 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

1. Manome, jog viešieji pirkimai Lietuvoje yra neefektyvūs. Vis dar yra perteklinės biurokratijos ir 

procesai yra priimami pernelyg lėtai. 2. Valstybės institucijose įžvelgiame per daug biurokratijos, kuri 

lėtina procesus ne tik viešuosiuose pirkimuose, bet ir kitose srityse. 3. Šešėlinė ekonomika vis dar 

išlieka problema Lietuvoje, kurios mąstą privalu mažinti.  

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

1. Mažindami šešėlį užkirsime kelią mokesčių didinimui bei mažindami barjerus ir reguliavimą 

skatinsime skaidrinti pajamas. 2. Peržiūrėsime viešųjų pirkimų nuostatą dėl mažiausios kainos, kuri 

lemia laimėtoją. Reikšmingai padidinsime inovatyvių viešųjų pirkimų apimtis, taip stimuliuodami 

paklausą inovacijoms, kartu užtikrindami viešojo sektoriaus atstovų kompetencijų ugdymą, sklandų 

dalijimąsi informacija. 3. Valstybės institucijose mažinsime perteklinę biurokratinę naštą verslui.  

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Po įvykusio „čekiukų“ skandalo priimti Seimo sprendimai, keičiantys savivaldybių tarybų narių 

apmokėjimo tvarką gali užtikrinti politikų pajamų skaidrumą ir tai, kad nebūtų švaistomos mokesčių 

mokėtojų lėšos. 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Partijos skaidrumo standartą galima rasti čia: https://liberalai.lt/nariams/dokumentai/ 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

-  

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Manome, jog biurokratinės naštos ir reguliacijų mažinimas bei valstybės institucijų atsakomybės 

didinimas yra kertiniai veiksniai, padėsiantys sumažinti kyšininkavimo bėdą Lietuvoje. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Manome, jog turi būti užtikrintas nuolatinis dialogas tarp valstybės ir visuomenės bei verslo. Tai 

užtikrintų didesnį įtrauktumą bei atvirumą. Taip pat ypač svarbu yra savivaldybių duomenų atvirumas, 

kuris užtikrina skaidrumą ir pilietiškumą. 



Lietuvos liaudies partija Eduardo Vaitkaus sąrašas 

 
1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Politinė korupcija rodo pavyzdį Lietuvos gyventojams kad toks elgesys yra priimtinas. Tai labai 

pelningas veikimo modelis, į kurį įtraukta ir žiniasklaida. Valdžia tik imituoja kovą su korupcija.  

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Ypatingojo prokuroro įstatymas. Užsienio agentų įstatymas. Senaties termino panaikinimą 

korupciniams. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Korupcinių veikų schemose gali būti numatyta kai kurių korupcinių modelių atskleidimas kad parodyti 

teigiama “veidą”. Arba - suduoti smūgį konkuruojančioms grupuotėms (politinėms, ekonominėms ir tt). 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Eduardo Vaitkaus sąrašas neturi jokio ryšio su Lietuvos Liaudies partija.  

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Šis “skandalas” tebuvo viešųjų ryšių akacija. Nes tai kas paviešinta buvo akivaizdu ir neslepiama 

daugelį metų. Daug metų yra žinoma, kad už “dujų laivą” Lietuvos valdžia moka ofšorinei kompanija ir 

permokėjo - tačiau tai nėra skandalas.  Londono teismo sprendimas dėl kyšininkavimo Alsom byloje - 

su kyšių sumomis ir pavardėmis, bei tyla Lietuvoje bei   

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Aš buvau Europos antikorupcinio tinklo sveikatos apsaugos sistemoje vienas iš 8  steigėjų (centras 

Briuselyje) bei vykdojo komiteto narys. Jau tada buvo akivaizdu, pagal pasaulinius pavyzdžius, pvz. 

Honkonge, kad reikia pirmiausiai politinės valios. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Politinės valios. Tada sutvarkyti teisėsaugos korupciją.  

  



Lietuvos socialdemokratų partija 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Veiksminga korupcijos kontrolė šalyje priklauso nuo jos visuomenės gebėjimo apsaugoti viešuosius 

gėrius nuo asmenų ar jų grupių, siekiančių pasipelnyti šių gėrių sąskaita. Vadinasi, korupcija yra 

platesnis reiškinys nei kyšininkavimas ar politikų/valdininkų piktnaudžiavimas savo pareigomis ar įtaka. 

Tokios korupcijos formos kaip favoritizmas ar nepotizmas gali skleistis tiek viešajame, tiek privačiajame 

sektoriuose, tiek sąveikaujant šiems sektoriams. Taigi, galėtume išskirti tokias esmines problemas, 

susijusias su korupcija: (1) šešėlinės ekonomikos mastą, (2) žmonių pasitikėjimo teisine sistema stygių 

bei (3) valdžios uždarumą. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Mažinant šešėlinės ekonomikos mastą, dėsime ypatingas pastangas užkardyti PVM grobstymą ir 

griežtinsime atsakomybę už šešėlinę veiklą. Lietuva nesurenka apie ketvirtadalio šio mokesčio, o tai 

sudaro maždaug vieną milijardą eurų per metus. Stiprinsime kontroliuojančių įstaigų pajėgumus, 

diegsime išmaniosios kontrolės priemones, didinsime baudas. Ugdysime visuomenės nepakantumą 

šešėlinei ekonomikai. Įpareigosime atsakingas institucijas įdėmiau stebėti galimus nesąžiningus 

prekybininkų susitarimus ir griežčiau bausti atskleistų kartelinių susitarimų dalyvius. Taip pat skatinsime 

atsakingas valstybės institucijas šiais klausimais glaudžiau bendradarbiauti su nevyriausybinėmis 

vartotojų teisių gynimo organizacijomis. Ginsime kontrolės ir audito įstaigų nepriklausomybę ir 

stiprinsime jų atsparumą  interesų grupių spaudimui, imsimės priemonių, kad Lietuvos rinka būtų 

apsaugota nuo nesąžiningos konkurencijos: tam panaudosime visuotinai pripažintas ir įstatymais 

įtvirtintas antidempingo ir kitas rinkos apsaugos priemones. Stiprinant žmonių pasitikėjimą teisine 

sistema, užtikrinsime, kad kokybiška teisinė pagalba pasiektų visus asmenis, kuriems jos reikia, tam, 

kad jie apgintų savo pažeistas teises ir laisves. Teisinės pagalbos prieinamumas negali priklausyti tik 

nuo žmogaus pajamų ir turto. Ji turi pasiekti visus, kuriems ji būtina. Nors dabartinės valdžios metu, 

teisininkams, teikiantiems tokią pagalbą, atlygis buvo padidintas, jis kol kas nėra pakankamas. Tuo 

pačiu stiprinsime pranešėjų apsaugą garantuodami jiems kvalifikuotą teisinę pagalbą. Didinsime teismų 

sistemos atvirumą, taip pat numatysime atsakomybę už procesinius pažeidimus ar klaidas tiek 

teismuose, tiek antstolių ir notariato veiklose. Galiausiai griežtinsime atsakomybę už korupcinius 

nusikaltimus, ilginsime jų senaties terminus.  Įveikiant valdžios uždarumą, sieksime, kad valstybė nuolat 

investuotų į duomenų atvėrimą, kartu užtikrindami asmens duomenų apsaugą. Piliečiams ir 

nevyriausybinėms organizacijoms suteiksime galimybes nuolat stebėti valdžios veiklą ir priimamus 

sprendimus. Skaidrinsime žiniasklaidos rėmimo sistemą. Įtvirtinsime tvarius žiniasklaidos, įskaitant 

regioninę spaudą, finansinio nepriklausomumo nuo politikų ir verslo mechanizmus. Galiausiai 

skatinsime tokių įrankių kaip vietos apklausos, gyventojų susirinkimai, ir dalyvaujamasis biudžetas 

naudojimą, bei svarstomosios demokratijos iniciatyvas. Šiam tikslui taip pat panaudosime elektroninio 

valdymo ir komunikacijos teikiamas galimybes. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Vienas iš teigiamų pavyzdžių pastaraisiais metais yra dalyvaujamojo biudžeto vis platesnis taikymas 

vietos savivaldoje. Jau trys ketvirtadaliai savivaldybių tai ėmėsi įgyvendinti. Tai didina žmonių įtraukimą 

į vietos savivaldos procesus, didina jų pasitikėjimą vietos savivalda ir pilietinę galią. Siektina, kad 

dalyvaujamieji biudžetai būtų taikomi visoje šalies teritorijoje, taip pat didėtų taip paskirstomo 

savivaldybių biudžetų dalis. Stiprinant valdžios ir gyventojų grįžtamąjį ryšį, būtina ne tik tobulint i 

dalyvaujamojo biudžeto praktiką, bet ir pradėti diegti svarstomosios demokratijos priemones. 



 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Iš partijos narių, pirmiausia einančių viešas pareigas, tikimės elgesio principų, apibrėžtų valstybės 

politikų elgesio kodekse: pagarbos žmogui ir valstybei, teisingumo, sąžiningumo, skaidrumo ir viešumo, 

padorumo, pavyzdingumo, nesavanaudiškumo, nešališkumo ir atsakomybės. Partijos narių elgesį taip 

pat reguliuoja statutas, etikos ir procedūrų komisijos nuostatai, kiti norminiai dokumentai: 

https://www.lsdp.lt/dokumentai/.  

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

2023 m. gegužės 27 d. susirinkęs LSDP suvažiavimas priėmė pareiškimą dėl neskaidrios savivaldybių 

tarybų narių išlaidos kompensavimo tvarkos. Šiuo pareiškimu buvo: 1. Atsiprašyta Lietuvos žmonių už 

šią savivaldoje susiklosčiusią neskaidraus lėšų panaudojimo praktiką. 2. Įpareigoti LSDP skyriai 

išnagrinėti jų tiek esamų, tiek buvusių tarybos narių bei merų lėšų panaudojimo pagrįstumą ir tuos 

atstovus, kurie tas lėšas panaudojo netinkamai, įpareigoti grąžinti jas į savivaldybių biudžetus. 3. Kilus 

įtarimams dėl LSDP atstovų galimo nusikalstamo lėšų pasisavinimo, rekomenduota LSDP skyriams 

kreiptis į atitinkamas teisėsaugos institucijas, kad būtų pradėti reikalingi teisiniai tyrimai, taip pat tokiais 

atvejais pasiūlyta LSDP nariams sustabdyti narystę partijoje. 4. Pasiūlyta LSDP frakcijos Seime nariams 

aktyviai dalyvauti diskusijose dėl įstatymų, reguliuojančių apmokėjimą už darbą savivaldybių tarybose 

ir lėšų, skirtų darbui su rinkėjais, kompensavimo pataisų; kartu pabrėžta, kad priimant šias įstatymų 

pataisas turi būti apsaugota savivaldybių konstitucinė savarankiškoji teisė jai taip pat dalyvaujant šių 

klausimų galutiniame sureguliavime. 

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Griežtinti teisinę atsakomybę už šiuos pažeidimus, ilginti jų senaties terminus, skatinti antikorupcinį 

pilietinį sąmoningumą, stiprinti pranešėjo institutą ir užtikrinti patikimą jo apsaugą, priimti ir įgyvendinti 

viešojo sektoriaus darbuotojų tvarių atlyginimų strategiją.  

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Investuoti į duomenų atvėrimą, kartu užtikrinant asmens duomenų apsaugą. Suteikti didesnes 

galimybes piliečiams ir nevyriausybinėms organizacijoms nuolat stebėti valdžios veiklą ir priimamus 

sprendimus. Plėsti dalyvaujamosios ir svarstomosios demokratijos praktikas. Skaidrinti žiniasklaidos 

rėmimo sistemą, jos, įskaitant regioninę spaudą, finansinį nepriklausomumą. 

 

 

  



Lietuvos valstiečių ir žaliųjų sąjunga 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Politikų nesąžiningumas, kišimasis į valstybės įmonių reikalus, valstybės viešieji pirkimai. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Taikysime korupcijos prevencijai skirtas programas visuose valstybės institucijų lygmenyse, atliksime 

auditą visų pirkimų, kurie buvo atlikti 2020-2024 m. kadencijos metu Seime, ministerijose ir 

Vyriausybėje, bendradarbiaudami su už korupcijos prevenciją šalyje atsakingomis ministerijomis 

įvertinsime, kur valstybėje yra spragos, leidžiančios vykti korupcinėms veikoms. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

LVŽS atstovai Seime jų kadencijos metu pasirūpino, kad Seimo komitetų ir kt. posėdžiai, kurių turinio 

anksčiau visuomenė neturėjo galimybės žinoti, matyti, girdėti - tapo vieši, transliuojami socialiniuose 

tinkluose. Žiniasklaidos keliami klausimai dėl skaidrumo - tai vertiname kaip teigiamą reiškinį. Paskutinis 

teigiamas pavyzdys - ministrės Monikos Navickienės ir jos artimų ryšių veikos, susijusios su valstybės 

projektais, išviešinimas. 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Pagal partijos įstatus, LVŽS veikia nuolatinės Finansų kontrolės bei Etikos ir procedūrų komisijos.  

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Partijos viduje sudaryta darbo grupė - komisija, kuri vertino situaciją partijos viduje ir teikė pasiūlymus 

savivaldybių tvarkoms, kaip užtikrinti, kad savivaldybėse "čekiukų" skandalai nepasikartotų. Mes 

vykdėme vidinį auditą, aptarėme su partijos nariais, kodėl tokios situacijos, kurios buvo plačiai 

aptariamos žiniasklaidoje, kenkia ne tik visiems politikams, bet ir šaliai. Todėl net ir mūsų Seimo rinkimų 

programoje pabrėžiame nulinę toleranciją korupcijai ir visoms jos apraiškoms.      

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Asmeninės politikų atsakomybės ir sąžinės. Griežtesnės baudos ir bausmės taip pat turėtų atgrąsyti 

nuo kyšininkavimo. Taip pat korupcijos prevencijos programų ir priemonių stiprinimas, švietimas.  

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Didesnis viešumas ir visuomenės įtraukimas į sprendimus.  

  



Lietuvos žaliųjų partija 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

1. Privačių gydymo įstaigų finansavimas viešosiomis lėšomis; 2) Sudėtinga, paini, daug išimčių 

numatanti mokesčių sistema; 3) Neskaidrumas viešųjų pirkimų, interesų derinimo srityse. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

1. Sąlygų, kuriomis privačios gydymo įstaigos gali gauti valstybės finansavimą, peržiūra; jau sudarytų 

sutarčių auditas; 2) Mokestinės sistemos pertvarka, peržiūrinti mokestinių lengvatų pagrįstumą, 

atsisakant tų, kurios nekuria naudos valstybei ir visuomenei; pajamų apmokestinimo suvienodinimas 

nepaisant jų įgijimo formos; progresyvumo įgyvendinimas; taršos ir stambaus turto apmokestinimas 3) 

Visuotinis turto ir pajamų deklaravimas; didesnis privačių interesų deklaracijų duomenų atvėrimas; 

oficialių dokumentų prieinamumo, kuris kartais yra ribojamas remiantis klaidinga duomenų apsaugos 

reglamento interpretacija, didinimas; „4 akių“ principo sprendimų priėmime taikymas; Valstybės 

paslaugų valdymas naudojant duomenų mokslą. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Teisėsaugos veiksmai reaguojant į ''čekiukų'' skandalą ir pakeistas reguliavimas dėl atlygio sistemos 

savivaldos tarybos nariams. 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Partijos nariai prisiima pareigą laikytis ne tik organizacijos programos, bet ir įstatų bei Tarybos tvirtinamo 

Etikos kodekso. Organizacijoje veikia Etikos ir procedūrų komisija.  

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Partija yra atstovaujama tik savivaldybių tarybose. Su pareigas einančiais tarybų nariais partijos valdyba 

turėjo pokalbius, kurių metu buvo prašoma patikslinti situaciją dėl išlaidų tvarkos, pareigas einančių 

narių praktikos suderinamumo su taisyklėmis. Poreikio dokumentų pateikimui ar tikrinimui nustatyta 

nebuvo.   

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Stipraus viešojo sektoriaus, tinkamo jo finansavimo sąžininga ir skaidria mokesčių sistema, vedančia į 

didesnį socialinį teisingumą. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Skaitmenizacijos ir duomenų atvėrimo. Duomenų struktūrizavimo ir standartizavimo gairių įvedimo. 



Svarbu stiprinti pranešėjų (ang. whistleblower) apsaugą, ypač tais atvejais, kai jie praneša apie 

nelegalią veiklą, taršą ar piktybinį darbų saugos nesilaikymą. Reikalinga įvesti finansines paskatas 

asmenims, kurie praneša apie tokius pažeidimus, kad būtų užtikrintas naudos dalijimasis ir skatintas 

aktyvesnis visuomenės įsitraukimas į neteisėtų veikų prevenciją. Svarbu įvesti sprendimų poveikio 

vertinimą.  



Partija „Laisvė ir teisingumas“ 

 
1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Teritorijų planavimas, viešieji pirkimai, partinių "lesyklėlių steigimas aplink ministerijas ir kitas įstaigas.  

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Planavimo ir įgyvendinimo procesų viešumas, visuomenės ir suinteresuotų grupių aptarimas, įstatyminė 

pareiga veiksmus pagrįsti kaštų ir naudos analize. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Kad ir labai paprastas, bet vizualiai efektyvus lipdukų su žodžiu "ačiū" išklijavimas sveikatos priežiūros 

įstaigose. 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Etikos kodekso neturime. Pagal įstatus yra renkama Etikos komisija. Pažeidusiems etiką, Etikos 

komisijos prendimu, taikomos narystės sustabdymo ar šalinimo iš partijos nuobaudos. 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Tiesiogiai mūsų partijos narių šis skandalas kol kas nepalietė. 

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Aktyvesnės pilietinės pozicijos tiek dėl kyšio siūlymo, tiek ir dėl reikalavimo. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Reikia, kad problemų mastas nulemtų viešųjų klausymų, apklausų rengimo mastą, organizavimą ir 

finansavimą. Kai kuriais atvejais tai yra numatyta įstatymu, todėl šią bazę reikia plėsti. 

  



Politinė partija „Nemuno Aušra“ 

 
1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Skaidrumo problemos statybų sektoriuje (teritorijų planavimas, statybų valstybinė priežiūra); lobistinės 

veiklos deklaravimas (apima ne visas sritis: pvz. nėra prievolės deklaruoti ministerijų tarnautojams, 

Seimo kanceliarijos darbuotojams, nors pastarieji gali turėti didelę įtaką teisės aktų leidyboje); politikų 

atsakomybės už korupcines veiklas ribotumas. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Dėl statybų sektoriaus: įgyvendinsime visas esamas STT ir valstybės kontrolės rekomendacijas, kurias 

delsia įgyvendinti aplinkos ministerija; dėl lobistinės veiklos -tobulinsime Lobistinės veiklos įstatymą, 

prievolę deklaruoti kontaktus su lobistais nustatant didesniam valstybės tarnautojų skaičiui; dėl politikų 

atsakomybės: keisime Civilinio turto konfiskavimo įstatymą, sudarydami sąlygas lengvesniu keliu 

konfiskuoti politikų turtą, kurio jie negali pagrįsti savo pajamomis. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Deja, bet tokių nefiksavome. Lobistinės veiklos skaidrinimas, civilinio turto konfiskavimo įstatymų 

priėmimas, pranešėjų apsaugos užtikrinimas buvo įvykdyti 2016-2020m Seimo kadencijoje. 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Atskiro etikos kodekso neturime. Remiamės valstybės politikų etikos kodekse nustatytais standartais. 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Esame informavę savivaldoje bei Seime dirbančius Seimo narius, kad partija netoleruos išlaidų 

apskaitos pažeidimų. 

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Realios teisinės atsakomybės neišvengiamumo. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Būtų galima plačiau atverti ministerijose vykstančius pasitarimus juos transliuojant tuo atveju, jei 

aptariami rengiami teisės aktai. Seime procesas pakankamai viešas.  



Taikos koalicija (Darbo partija, Lietuvos krikščioniškosios 

demokratijos partija, Žemaičių partija) 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

1) Politinė ir sisteminė korupcija – kai tarnaujama privatiems, o ne viešiems interesams. Tą gerai 

matome šiandien valdančiųjų gretose. Igničio ir kiti ryškūs atvejai yra indikatorius, kad tai didžiulė 

problema. Taip pat, rinkėjų balsų papirkinėjimas.  2) Viešieji pirkimai – viešojo sektoriaus užsakymų 

skyrimas ,,tam, kam reikia“.  3) Didžiulė korupcinė grėsmė – nekompetencija – asmenų neturinčių 

kompetencijos priėjimas prie resursų. Kaip rodo tyrimai (STT), pastaruoju metu itin išaugo 

korumpuotumo vertė Lietuvos energetikos sektoriuje. Tai rodo, jog energetikos ministerijai vadovauja 

korumpuoti ir nekompetentingi žmonės.  

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

1.        Tam, kad užkirsti korumpuotumą valstybės, ministerijų valdyme, siektume, kad pvz. ministro 

poste galėtų dirbti tik tos srities kompetentingas specialistas. Tai pareigybės, kuriose esantis asmuo ne 

tik prieina prie tam tikrų resursų, valdo valstybės turtą, bet ir yra atsakingas už valstybės politikos 

įgyvendinimą. 2.        Politinei korupcijai užskirsti kelią siūlytume šias priemonės: teisinės bazės 

stiprinimas – aiškūs ir dar griežtesni kovos su korupcija įstatymai, draudžiantys grobstymą, 

piktnaudžiavimą tarnybą ir t.t. Auditai – reguliarūs valstybės pareigūnų veiklos vertinimai. Mažinant 

rinkėjų balsų papirkinėjimo rizikas siūlytume plėsti nepriklausomų rinkimų stebėtojų iniciatyvas, ypač 

tokiose socialiai jautriose vietose, kaip senelių globos namai, ligoninės ir t.t. Šioje srityje svarbu ir aiškus 

teisinis pagrindas, atgrasantis nuo balsų papirkinėjimo. 3.        Viešieji pirkimai – būtina peržiūrėti teisės 

aktus, įpareigoti perkančiąją organizaciją atlikti privalomą rinkos konsultaciją, jei pvz. pirkimo suma 

viršija tam tikrą ribą. Tai leistų efektyviau ir skaidriau atlikti pirkimus, nes būtų įtraukta ir pati visuomenė, 

kurios interesams atstovaujama viešuose pirkimuose.  

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Gyventojų apklausos rodo, kad padidėjo pasitikėjimas Lietuvos policija, labai ženkliai sumažėjo 

kyšininkavimo atvejų sveikatos priežiūros įstaigose.  

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Taikos koalicija (Darbo partija, Lietuvos krikščioniškosios demokratijos partija, Žemaičių partija)  

Neturime rinkimų štabe detalesnės info apie visas partijas, bet visose yra etikos reikalavimai partijos 

narių elgesiui, kuriais remiantis yra priimami sprendimai dėl narių elgesio ar šalinimo iš partijos. 

Pavyzdžiui, tikrai Taikos koalicijos partijose nekiltų neaiškumų šalinant Algį Ramanauską iš partijos už 

jo pasisakymus raginančius žudyti. Kaip matome, koservatorių partija jo iki dabar nesugebėjo pašalinti 

ir priimti sprendimo kol pats A. Ramanauskas antrąkart laikinai sustabdė savo narystę partijoje. 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Mūsų koalicijos partijų nariai labai griežtai pasisakė ir pasisako prieš valstybinių lėšų švaistymą. Lėšos 



turi būti naudojams pagal įstatymų nustatytą tvarką. Šios savivaldos problemos nesusiformavo per 

dieną, nes daug metų nebuvo tvarkingo reglamantavimo kaip naudoti savivaldybių tarybų nariams lėšas 

skaidriai. Būtina priimti įstatymo, reglamentų pataisas, numatyti aiškią atskaitomybę, kaip skiriamos 

lėšos turi būti panaudotos ir deklaruotos.     

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Pagrindinės pastangos kovai su korupcija turi būti dedamos teisinėje sistemoje. Bausmės 

neišvengiamumas ir prevencija apie tai informuojant žmones šioje srityje yra ypatingos svarbos. Taip 

pat reikia didinti viešojo sektoriaus darbuotojų sąžiningumo ir darbo etikos standartus, siekiant nulinės 

tolerancijos kyšininkavime.  

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Kaip ir anksčiau atsakant į klausimą apie skaidresnius viešuosius pirkimus, siūlėme prieš itin didelės 

vertės pirkimus inicijuoti viešas rinkos diskusijas, kas leistų skaidriau, aiškiau ir visuomenei prieinamiau 

susipažinti tu tam tikrais sprendimais Lietuvoje. Taip pat siūlytume rengti viešas konsultacijas, kurių 

metu apie visuomenei aktualius klausimus būtų suteikiama reikiama informacija.  

  



Tautos ir teisingumo sąjunga (centristai, tautininkai) 

 
1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

1. Politinė partija Tėvynės sąjunga (Lietuvos krikščionys demokratai). 2 Europonių ir biudžeto lėšų 

įsisąvinimas. 3. Neskaidrus viešųjų konkursų organizavimas. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Baudžiamąjon atsakomybėn latraukti nusikaltisius valdančiųjų partijų lyderius. 2. Korumpuotų Lietuvos 

teismų teisėjai ir prokurorai turi būti renkami tiesiogiai gyventojų. 3. Paramą skirti tik smulkioms 

įmonėms 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Nėra tokių 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Į partiją nepriimame homoseksulaų ir kitų LGBT narių. 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Nei vienas partijos narys nepateko į čekiukų skandalą. Kitos partijos iš mūsų gali tik pasimokinti. 

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Išrinkti Tautos ir teisingumo sąjungą į valdžią. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Išrinkti Tautos ir teisingumo sąjungą į valdžią.  



Tėvynės sąjunga-Lietuvos krikščionys demokratai 

 
1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

Viešieji pirkimai – viena iš didžiausių rizikų; Korupcija medicinos, aptarnavimo sektoriuje; Įtaka teisinės 

sistemos sprendimų priėmėjams.  

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

Sveikatos apsaugos sistemoje įvesime vakarietiškus standartus įstaigų valdyme sumažindami 

direktorių galią ir sukurdami profesionalias valdybas, kurių nariai privalėtų turėti kompetencijas 

atitinkamose srityse, taip pat didinsime sveikatos apsaugos darbuotojų, ypač slaugytojų, atlyginimus. 

Kelsime tikslus, kad sveikatos įstaigos proaktyviai veiktų siekdamos išsiaiškinti pacientų bei medikų 

grįžtamąjį ryšį ne tik apklausų, bet ir, pvz., fokus grupių priemonėmis bei imtis veiksmų atsižvelgiant į 

gautus rezultatus. Nepotizmas savivaldos institucijose ir pavaldžiose įstaigose. Pradėsime nuo 

gausesnio duomenų atvėrimo ir pažangių praktikų valstybės valdomų įmonių valdyme perkėlimo į 

savivaldybių valdomas įmones, kurių šiuo metu yra 232. Sieksime visiškai depolitizuoti šias įmones, 

užtikrinti, kad jų vadovų konkursai būtų realūs ir skaidrūs, pritraukiantys profesionalius vadovus.  

Duomenų ir technologijų potencialo neišnaudojimas. Iš esamų valstybės institucijų konsoliduosime 

funkcijas ir Vyriausybėje sukursime Skaitmeninės transformacijos biurą, kuriam bus pavesta 

konsoliduoti skaitmeninių inovacijų formavimo politiką, prižiūrėti ir koordinuoti didelės apimties IT 

sistemų ir inovacijų, taip pat ir dirbtinio intelekto technologijų diegimą viešajame sektoriuje, visiškai 

išnaudoti skaitmenizacijos teikiamas galimybes gerinti paslaugų skaidrumą ir kokybę žmonėms. Be to, 

valstybės informacinius išteklius visiškai integruosime į vieningą informacinę sistemą – duomenų ežerą, 

kad operatyviai dalintumėmės duomenimis su visuomene, įtrauktume daugiau jų analizės į sprendimų 

priėmimą.  

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

Valstybės institucijų vadovaujanti grandis privalo deklaruoti turtą, pajamas, teikti viešų – privačių 

interesų deklaraciją, deklaracijas dėl lobizmo. 

 

4. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

TS-LKD skyriuose veikia Etikos komisijos bei centrinis Priežiūros komitetas. Partijos nariams už tam 

tikrus pažeidimus suspenduojama narystė arba taikoma kitos priemonės: nuo įspėjimo, apribojimų 

dalyvauti rinkimuose iki šalinimo iš politinės organizacijos. Standartai apibrėžiami partijos įstatuose: 

https://tsajunga.lt/wp-content/uploads/2018/07/I%CC%A8STATAI-

2018_aktuali_i%CC%A8registruota-RC.pdf bei Etikos kodekse: https://tsajunga.lt/wp-

content/uploads/2018/04/ETIKOS-KODEKSAS.pdf 

 

5. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

TS-LKD Priežiūros komiteto sprendimu buvo suburta komiteto darbo grupė, kuri nagrinėjo „Skaidrinam" 

projekte aptartus atvejus. Priežiūros komitetas dėl nagrinėtų atvejų priėmė sprendimus, įskaitant ir 



narystės partijoje sustabdymą ar pašalinimą iš politinės organizacijos. 

 

6. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Visuomenės netoleravimo ir didesnio švietimo dėl netoleravimo, korupcinių apraiškų atpažinimo ir 

stipresnės pranešėjų apsaugos. 

 

7. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Didesnio visuomenės įsitraukimo į sprendimų priėmimo procesą visuose lygiuose, geresnio bei 

patogesnio informacijos prieinamumo dėl sprendimų svarstymo ir pasekmių priėmus sprendimą.  



Žemaičių partija 
 

1. Prašome identifikuoti tris, Jūsų nuomone, labiausiai paplitusias su korupcija susijusias 

problemas Lietuvoje. 

 

1. Viešieji pirkimai. 2. Statybos leidimų išdavimas saugomose teritorijose. 3. Teismai. 

 

2. Prašome nurodyti, kokių trijų konkrečių žingsnių imtumėtės per naują Seimo ir Vyriausybės 

kadenciją, bandydami pažaboti Jūsų nurodytas, su korupcija susijusias, problemas? 

 

1. Viešuosiuose pirkimuose uždrausti dalyvauti tarpininkams. 2. Asmeninė atsakomybė už statybos 

leidimų išdavimą ir vilkinimą. 3. Sukurti teismo tarėjų luomą. 

 

3. Prašome įvardinti bent vieną pastarųjų metų gerąjį skaidrumo ir antikorupcijos pavyzdį 

Lietuvos institucijose ir įstaigose.  

 

MG Baltic, A. Martusevičius, "čekiukai". 

 

4 kl. Prašome nurodyti, kokius etikos ir/ar skaidrumo standartus taikote partijos nariams? 

Pasidalinkite nuoroda, kurioje būtų galima su jais susipažinti (pvz., nuoroda į viešai skelbiamą 

etikos kodeksą). 

 

Laikytis partijos Įstatų. 

 

5 kl. Prašome trumpai nurodyti, kokių veiksmų ėmėsi Jūsų partijos atstovai partijos viduje po 

„parlamentinių išlaidų“ ir „čekiukų“ skandalų?  *Jei esate koalicijos atstovas/ė, prašome pateikti 

informaciją apie visas Jūsų koalicijos partijas. 

 

Nesusiję su šia problema. 

 

6 kl. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad Lietuvoje iš esmės susitvarkytume su kyšininkavimu? 

 

Asmeninės atsakomybės įstatymo. 

 

7 kl. Ko, Jūsų nuomone, reikia, kad sprendimų priėmimas Lietuvoje būtų atviresnis? (Remiantis 

Lietuvos korupcijos žemėlapiu, beveik kas antras gyventojas mano, kad sprendimų priėmimas 

šalyje yra uždaras).  

 

Įtraukti bendruomenes į sprendimų priėmimą. 


